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Informator: Monika Maciak (recytuje wiersz Martyny Przywary) &ndash; urodzona w 1993 roku w Opolu,
uczennica II klasy gimnazjum z koleżankami rozmawia &bdquo;po śląsku&rdquo;, na lekcjach w szkole
&bdquo;po polsku&rdquo;. Matka &ndash; rodowita Ślązaczka, urodzona w Polskiej Nowej Wsi, ojciec nie
jest Ślązakiem, ale od żony nauczył się mówić &bdquo;po śląsku&rdquo; i &bdquo;po śląsku&rdquo;
mówi się w domu informatorki.   
  Autorka wiersza: Martyna Przywara &ndash; urodzona w 1943 roku na Opolszczyźnie, całe życie
spędziła w Polskiej Nowej Wsi, gdzie wraz z mężem, Ślązakiem, prowadziła tartak. Obecnie żywo
interesuje się historią wsi, opracowała mapę wsi i kalendarium najważniejszych wydarzeń, gromadzi
także słownictwo śląskie, pisze wiersze &bdquo;po śląsku&rdquo; i udziela się w czasie lokalnych
uroczystości regionalnych.   
  Nagrała: Aldona Rogowska. Spisała Beata Zaluza, opracowała: Monika Kresa. Weryfikacja: Izabela
Winiarska-Górska. 
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  Co by to {tt} = była. Cofnięcie artykulacji y i upodobnienie do ł, czyli przejście śródgłosowego ył > uł.
|buło{/tt}, gdyby tak {tt} = nasi. Antycypacja miękkości. czyli wyodrębnienie się miękkości w postaci
joty.|najsi{/tt} przodkowie z grobów {tt}Kontynuant dawnego a długiego artykułowany jako głoska
zbliżona do o z jednoczesną tendencją do dyftongicznej wymowy o jako oł.|powstołwali{/tt} I nóm ło
przeszłojści {tt} = poopowiadali. Labializacja, czyli tu poprzedzenie samogłoski o w śródgłosie u
niezgłoskotwórczym (zapisywanym jako ł).|połopowiadali{/tt}, Co to za radość by byuła skropiouna {tt}
= łzami. Końcówka dawnej liczby podwójnej (-oma), która po zaniku liczby podwójnej w języku ogólnym,
w gwarach zaczęła zastępować również dawną końcówkę liczby mnogiej. Dodatkowo zachodzi tutaj
wymowa o ścieśniona przed spółgłoską nosową, stąd końcówka -uma.|łzuma{/tt} Stanąć przed naszymi
pra pra {tt} = starzykami &lsquo;przodkami&rsquo;. Typowe dla Śląska i części Małopolski południowej
zachowanie dawnego i w grupie rzi. |starzikuma{/tt}, Na pewno {tt} = zaczęli. Uproszczenie tematu
czasownikowego. Mazurzenie, tu cz > c.|zacli{/tt}by swojo ślunsko {tt} = mowę. Szeroka wymowa
wygłosowej samogłoski nosowej ę z całkowitą utratą nosowości (denazalizacją), stąd ę > a i
spowodowane tym utożsamienie się biernika lp. rzeczowników żeńskich zakończonych na -a z
mianownikiem.  |mowa{/tt} łod tego słowa: Dzieci nasze, siołańdziejsiont razy potomkowie, Cóz rzeknąć
możeymy ło {tt} = o was. Labializacja przyimka, wymowa a pochylonego w zaimku was &ndash;
dwugłoskowa (dyftongiczna) jako oł, typowa dla północnego Śląska.|wołs{/tt} i ło sobie, Tuz {tt} =
najzacniejsza. Wymowa a pochylonego w archaicznym (jak w dawnej polszczyźnie) przedrostku stopnia
najwyższego przymiotników na- (ogp. naj-) &ndash; dwugłoskowa (dyftongiczna) jako oł, typowa dla
północnego Śląska.|nołzocniejszoł{/tt} to ta nasa  ziemia byuła Co przez te wieki wszystkich żywiuła,
Nase doumki stoły z drewa, {tt} = słomą. Zwężenie o do ó przed spółgłoską nosową, czyli wąska
wymowa grupy oN jako óN. Rozłożona (asynchroniczna) wymowa samogłoski nosowej -ą w wygłosie jako
om.|słómom{/tt} kryte {tt} = biedne. Zachowanie e pochylonego jako głoski pośredniej między e oraz
y.|Bieydne{/tt}, ale w ten czołs przyzwojite, {tt} = przyjeżdżali. Mazurzenie, tu żdż > zdz.
|Przyjezdzali{/tt} tu wielcy ludzie,   Buł tu tez som {tt} hercog &lsquo;książę&rsquo; (niem.
Herzog)|hercog{/tt} Bolko z Łopoloł W nasym {tt} = borskim. Archaiczna końcówka -em dla Ms. l. poj.
rodz. nijakiego przymiotników. |borskiem{/tt} lesie na {tt} =gon &lsquo;polowanie&rsquo;. W formie
gón zwężenie samogłoski o do ó pod wpływem nosowej n.|gónie{/tt} I w nasej Nowej Wsi piyrszy kościół
ufundował A w pojsrodku wsi był dwór niemały, Toć tam niemodlińscy ksiyndzoł i {tt} = grafy, tj.
grafowie. Niemęskoosobowa forma rzeczownika bez nacechowania ujemnego. |grołfy{/tt} {tt} =
grafowie panowali. Formy niemęskoosobowe w odniesieniu do mężczyzn &ndash; skutek braku
ukształtowania się w większości gwar polskich takiej kategorii męskoosobowości jak w polszczyźnie
ogólnej.|panowały{/tt}, A ludzie najsi całymi dniuma łobroł biali swoją i pańską ziemia. {tt} = szli.
Upodobnienie pod względem miękkości: sz przed spółgłoską miękką l&rsquo; wymawiane jak ś.|Śli{/tt}
tu drogoum wojska szwedzkie,   Plundrowali wsie, połlili kościoły katolickie, Przez trzydzieści lołt ludzie w
strachu żyli I po lasach ze swym dobytkiem sie kryli, Ile głodu my w tyn {tt} = czas. Mazurzenie.
Kontynuant dawnego {a długiego} artykułowany jako głoska zbliżona do o z jednoczesną tendencją do
dyftongicznej wymowy o jako oł.|cołs{/tt} mieli i niedostatku I te zarazy jedna po drugiej nawiedzały I
nołs mieszkańców dziesiountkowały, A terołz {tt} = ktoś. Przejście k w ch w grupie kt na skutek
rozpodobnienia dwóch spółgłosek zwartych. |chtós{/tt} to, ło Matko Świyntoł,   ło skutkach zarazy {tt}=
&lsquo;przecież&rsquo;|przeca{/tt} nikt już nie pamiyntoł, Toć świynty Roch, patron nas {tt} = szczery.
Zwężenie artykulacyjne samogłoski e do y.|sczyry{/tt}, łobronił nołs wtedy łod dżumy i cholery. W tysiąc
łosieymsetnym {tt} = w tysiąc osiemset czternastym. Inna niż w języku ogólnopolskim odmiana
liczebników złożonych. |sztyrnołstym{/tt} roku Wiatr gnaoł łostro ku wsi z jednego boku, W ten cołs
trwogi nie było mało, Jak nam łod {tt}wielak, wielok &lsquo;duży piec, piekarnik, piec do pieczenia
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chleba&rsquo;.|wielołka{/tt} pół wsi zgorało, A te nase {tt}= wojacy.|wojołki{/tt}, {tt}= boroki
&lsquo;nieboracy&rsquo;.|borołki{/tt} co na wojna iść {tt} = ci nasi wojacy, nieboracy, co na wojnę iść
musieli. Zakłócenia łączliwości: rzeczowniki męskoosobowe, przybierają końcówkę -y/-i,
charakterystyczną dla rzeczowników niemęskoosobowych przy orzeczeniu wyrażonym czasownikiem w
formie męskoosobowej. |musieli{/tt}, Ziemia łostawieli, rodziny łopuścili, Innych {tt} = chłopów.
Uproszczenie grupy chł > ch na skutek zaniku słabego ł.|chopów{/tt} zabrali w świat daleki, By spocząć
w cudzej ziemi na wieki. Chodzili ludzie po zołgonach,   Uprawiali ziemia, kopali kopykoma, Tyrali {tt} =
ciężko. Wąska (zwężona) wymowa samogłoski nosowej ę jako y nosowego w śródgłosie po spółgłosce
stwardniałej, a przed spółgłoską szczelinową.|ciynsko{/tt} i pyrz grabieli, Pielęgnowali {tt} = rękoma.
Szeroka wymowa śródgłosowej samogłoski nosowej ę po spółgłosce twardej, a przed spółgłoską zwartą
jako an.|rankoma{/tt} jak {tt} = ino. Przejście i w y. |yno{/tt} umieli, A terołz kiej wszystko sie robi
{tt} = maszynami. Końcówka dawnej liczby podwójnej (-oma), która po zaniku liczby podwójnej w
języku ogólnym, w gwarach zaczęła zastępować również końcówkę liczby mnogiej.|maszinoma{/tt} Lezy
ta ziemia dugimi ugoruma, Tak {tt} = opuszczona Prelabializacja, czyli poprzedzenie samogłoski o w
nagłosie u niezgłoskotwórczym (zapisywanym jako ł). Mazurzenie, tu szcz > sc. Charakterystyczna dla
Śląska północnego wymowa dwugłoskowa (dyftongiczna) a pochylonego jako oł. |łopusconoł{/tt}, tak
biednoł A żołden nad nio nie ubolewał, Nie {tt} = masz. Wymowa a pochylonego jednogłoskowa,
ścieśniona i utożsamiona z o. Mazurzenie, tu sz > s.|mos{/tt} juz wielkiego {tt}prajz &lsquo;cena,
wartość, znaczenie&rsquo; (niem.|prajzu{/tt} Nasa {tt} = śląska. Wąska (zwężona) wymowa samogłoski
nosowej ą jako u nosowego w śródgłosie przed spółgłoską szczelinową. Charakterystyczna dla Śląska
północnego wymowa dwugłoskowa (dyftongiczna) a pochylonego jako oł. |ślunskoł{/tt} zieymio
ukochano, Twoje dzieci uciekły do Rajchu A ty jak staroł matka zapłakano. Co wołs tu stąd tak wygnało,
Cy wóm chleba brakowało? Na nasej ziemi juz trzejci kojściół stoi, A lud stygnie,   Coraz to {tt}=
&lsquo;bardziej&rsquo;|barziy{/tt} nie {tt} = wierzy. Typowe dla Śląska i części Małopolski południowej
zachowanie dawnego i w grupie rzi. |wierzi{/tt}, i Boga sie nie boi. Tuż {tt} = pamiętajcie. Przejście aj w
ej w śródgłosie. |pamiyntejcie{/tt}, nasi potomkowie mili, Abyście zawsze wiary {tt} = strzegli.
Uproszczenie grupy spółgłoskowej strz = szcz. |szczegli{/tt} i gorliwymi byli, Bo życie bez Boga to droga
do wiecznojści a ni do proga. 
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